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Pas mare pe drumul realizãrii
primului cyborg
C

ombinaþia om-maºinã poate
deveni o realitate într-un viitor
nu foarte îndepãrtat. Ideea de
cyborg (personaj din literatura

de anticipaþie sub forma unui hibrid
creier-maºinã-microprocesor – con-
form dexonlie) nu este deloc nouã.
Dupã multiple încercãri, Neuralink,
compania lui Elon Musk, a anunþat,
potrivit The Guardian, cã a primit
aprobarea unui comitet independent de
evaluare pentru a recruta pacienþi care
suferã de paralizie pentru a-ºi testa di-
spozitivul experimental pe care îl dez-
voltã de mai mulþi ani. Persoanele cu o
paralizie cauzatã de o leziune la nivelul

mãduvei spinãrii în zona cervicalã sau
cele diagnosticate cu sclerozã lateralã
amiotroficã se pot califica pentru noul
studiu, a precizat compania americanã,
care nu a dezvãluit însã numãrul parti-
cipanþilor înscriºi în aceste teste, ce vor
avea nevoie de aproximativ ºase ani
pentru a fi finalizate. Studiul va folosi
un robot medical pentru a plasa pe cale
chirurgicalã o interfaþã creier-compu-
ter (BCI) într-o regiune a creierului
care controleazã intenþia de miºcare, a
anunþat Neuralink, adãugând cã obiec-
tivul sãu iniþial este acela de a le permi-
te voluntarilor sã controleze un cursor
sau o tastaturã de computer doar cu

ajutorul gândurilor. Compania ameri-
canã, care anunþase anterior cã dorea
sã obþinã autorizarea necesarã pentru a
implanta un astfel de dispozitiv în 10
pacienþi, a negociat un numãr mai mic
de voluntari cu Agenþia pentru alimen-
te ºi medicamente din Statele Unite
(FDA), dupã ce reprezentanþii acesteia
ºi-au exprimat anumite îngrijorãri le-
gate de siguranþa pacienþilor, potrivit
unor foºti ºi actuali angajaþi ai
start-up-ului californian. Deocamdatã
nu se ºtie câþi pacienþi au fost autorizaþi
în cele din urmã de FDA pentru a se
înrola în acest studiu. (O.D.)
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Schimbãri climatice - ne-am
atins planul de …planuri
O

menirea ”simte enorm ºi
vede monstrous” atunci când
e vorba despre schimbãrile
climatice, încãlzirea globalã

ºi poluare. Ca în orice subiect major ºi
când e vorba despre acesta existã
douã tabere, diametral opuse. Cert
este cã majoritatea autoritãþilor ”pre-
dicã” de la toate tribunele pe aceastã
temã, propun proiecte ºi planuri, sta-
bilesc þinte ambiþioase, totul cu scopul
de a stopa încãlzirea globalã ºi de a
proteja mediul înconjurãtor. Teoretic,
toate demersurile sunt lãudabile, pro-
blema este cã, practic, dincolo de pla-
nuri, unde este o adevãratã inflaþie, se

fac destul de puþine lucruri concrete.
Nici þara noastrã nu face excepþie.
Stãm bine la þinte ºi proiecte, dar în
fapt ne confruntãm cu probleme ma-
jore.

Preºedintele Iohannis îºi declarã sa-
tisfacþia la ONU, dar România rãmâne
pe ultimul loc la reciclarea deºeurilor
din plastic, iar râurile sunt sufocate de
gunoaie. Distanþa de la vorbe la fapte
se mãreºte.

România ºi-a atins deja 62% din
þintele naþionale ale implementãrii
Agendei 2030 pentru Dezvoltarea Du-
rabilã, a afirmat preºedintele Klaus Io-
hannis. Acesta a avut o intervenþie în

cadrul Summitului privind Obiective-
le de Dezvoltare Durabilã - Dialogul
Liderilor, cuprins în agenda Adunãrii
Generale a ONU. Tema centralã a ac-
tualei sesiuni a Adunãrii Generale a
ONU, care are loc în aceastã sãptãm-
ânã la New York, este “Reconstruirea
încrederii ºi relansarea solidaritãþii
globale: accelerarea acþiunii privind
Agenda 2030 ºi Obiectivele sale de
Dezvoltare Durabilã în scopul pãcii,
prosperitãþii, progresului ºi sustenabi-
litãþii pentru toþi”.

OCTAVIAN DAN

(continuare în pagina 12)

Libertate restricþionatã
în spaþiul Schengen
lComisia LIBE a adoptat poziþia Parlamentului European cu privire la reformarea spaþiului Schengen
pentru negocierile cu Consiliul UE ºi Comisia Europeanãl Potrivit raportului, în caz de ameninþãri
grave, statele membre vor putea reintroduce controale la frontierele interne pentru maximum 18 luni
lRaportul încalcã o decizie a CJUE care afirmã cã reintroducerea controlului la frontierã nu poate depãºi
6 lunil În afara reformãrii spaþiului Schengen, miniºtrii de externe ai Franþei ºi Germaniei au prezentat
un studiu privind reformarea Uniunii Europene

L
ibera circulaþie a persoa-
nelor în spaþiul Schengen
va putea fi restricþionatã
temporar, direcþionat ºi
justificat de statele mem-
bre prin reintroducerea
unor controale la frontie-
rã, potrivit raportului

adoptat de membrii Comisiei pentru
Libertãþi Civile (LIBE) din Parla-
mentul European cu privire la refor-
ma aquis-ului comunitar privind spa-
þiul respectiv. Cu alte cuvinte, spaþiul

Schengen nu va mai fi atât de liber,
aºa cum a fost înainte de pandemie,
atunci când statele membre vor consi-
dera din diferite motive temeinice cã
se impune pentru o perioadã introdu-
cerea unor controale la frontiere.
Practic, se poate spune cã Uniunea
Europeanã ºtirbeºte prin aceste mãsu-
ri fundamentul pe care a fost înteme-
iat spaþiul Schengen.

Proiectul de raport adoptat de mem-
brii Comisiei LIBE conþine termene
stricte pentru reintroducerea controa-

lelor la frontierele interne pentru state-
le membre, precum ºi dispoziþii clare
care sã indice cât timp pot fi menþinute
acestea. Astfel, pentru ameninþãrile
neprevãzute controlul la frontiere poa-
te fi introdus pentru o lunã ºi prelungit
maximum pânã la trei luni. În cazul
unor ameninþãri previzibile, verifica-
rea la frontiere va fi reintrodusã pentru
trei luni, perioadã ce poate fi
prelungitã succesiv cu alte trei luni,
dar nu mai mult de un an.

În cazul în care un stat membru in-

tenþioneazã sã reînnoiascã dupã trei
luni controlul la frontierele interne,
acesta va trimite Comisiei Europene o
evaluare a riscurilor. Dacã statul mem-
bru vrea sã prelungeascã verificarea la
frontiere pentru o perioadã mai mare
de ºase luni, mãsura va putea sã fie
luatã doar cu avizul emis de Comisia
Europeanã privind necesitatea ºi
proporþionalitatea unui astfel de
control.

Iniþiativa Comisiei Europene cu
privire la reformarea spaþiului

Schengen a venit dupã criza pande-
micã, deoarece se doreºte asigurarea
unui rãspuns coerent al blocului co-
munitar în cazurile de urgenþe de sã-
nãtate publicã transfrontalierã la sca-
rã largã, permiþând restricþii tempo-
rare de intrare în spaþiul Schengen,
dar scutind de la acestea cetãþenii
UE, rezidenþii pe termen lung ºi soli-
citanþii de azil.

GEORGE MARINESCU
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Listãri noi:
Nasdaq ºi
NYSE, în
cea mai
strânsã
luptã din
ultimii
cinci ani
l IPO-urile Instacart ºi Arm
revigoreazã piaþa care atrage
societãþile de tehnologie
l La Nasdaq, companiile au
strâns 9,3 miliarde de dolari
în acest an, iar la NYSE - 8
miliarde de dolari, conform
Dealogic ºi Financial Times

L
istarea companiei americane de
livrãri Instacart pe Nasdaq, în
aceastã sãptãmânã, face ca ope-
ratorul bursier sã intre în cea

mai strânsã luptã din ultimii cinci ani
cu Bursa de Valori din New York
(New York Stock Exchange - NYSE)
pentru IPO-uri (oferte publice iniþia-
le), potrivit unei analize realizate de
Financial Times (FT). Aceasta amin-
teºte cã listarea Instacart vine la mai
puþin de o sãptãmânã dupã oferta pu-
blicã iniþialã a designerului de cipuri
Arm, în valoare de 5 miliarde de dola-
ri, care a readus Nasdaq în atenþia in-
vestitorilor.

Luând în calcul vânzarea de acþiuni
Instacart de pânã la 660 de milioane de
dolari, precum ºi alte tranzacþii în curs,
Nasdaq a ajutat companiile sã strângã
9,3 miliarde de dolari în acest an, com-
parativ cu 8 miliarde de dolari - totalul
atras de companiile care au ales
NYSE, conform cifrelor Dealogic ºi
calculelor Financial Times.

NYSE a câºtigat bãtãlia anualã
pentru listãri în 15 din ultimii 20 de
ani, dar Nasdaq a triumfat în ultimii
patru ani, deoarece IPO-urile compa-
niilor de tehnologie dominã noile li-
stãri, potrivit sursei citate.

Piaþa IPO-urilor a revenit la viaþã în
ultimele luni, dupã ce creºterea ratelor
dobânzilor ºi scãderea evaluãrilor au
pus capãt ”boom-ului” anterior, din
anii 2020 ºi 2021.

Ofertele din luna curentã includ
mai multe companii de tehnologie
decât la începutul anului, când piaþa a
fost dominatã de spin-off-ul de 4,3 mi-
liarde de dolari al Kenvue, divizia de
mãrci de consum a Johnson & Joh-
nson, care a ales NYSE.

Cele douã burse concureazã puter-
nic pentru noi listãri, tranzacþii care
genereazã taxe anuale, aducând toto-
datã notorietate.

A.V.
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